
نزدیک به چند هفته از اعلام خبر خوب گشایش اقتصادی دولت 
می گذرد اما عملا گشایشی رخ نداده، تورم بیشتر شده و هنوز دولت 
از زوایای پنهان طرحی که به عنوان گشایش به مردم مژده داد اما 
کارشناسان ونمایندگان مجلس آن را طرحی غیر قابل اجرا خواندند 
پرده برنداشته است تا روشن شود آیا طرح دولت گشایشی بود یا باز 
هم کلاه بزرگی بر سرملت برای جبران کسری بودجه دولت! محمد 
اوپک  ایران در  انرژی و نفت و عضو سابق  علی خطیبی کارشناس 
دراین گفت و گو به چند سوال پیرامون این موضوع پاسخ داده است.
عضو سابق ایران در اوپک گفت: نفتی که در بورس های بزرگ 
دنیا معامله می شود با نفتی که به عنوان طرح گشایش اقتصادی از 
سوی آقای رئیس جمهور به مردم پیشنهاد شده عملا تفاوت های 

معنا دار زیادی وجود دارد.
در  مردم عادی  به  بورس  از طریق  نفت  فروش  آیا طرح 

کشورهای دیگر هم مسبوق به سابقه بوده است؟
طرح فروش نفت به مردم که به عنوان گشایش اقتصادی توسط 
از طرح های  وبه مردم عنوان شد یکی  آقای روحانی در رسانه ها 
منحصر به فردی است که از این حیث که تا کنون درهیچ جای دنیا 
نمونه و مشابه چنین طرحی وجود نداشته قابل تامل است! نفت در 
دنیا هر روز توسط بزرگترین بورس های دنیا مثل بورس نیویورک 
دبی و لندن خرید و فروش می شود اما نه به مردم عادی یا به مردم 
کشورهای دارنده نفت، بنابراین مدلی که در بورس های دنیا عرضه 
گشایش  طرح  عنوان  به  روحانی  آقای  است  قرار  آنچه  با  شود  می 
زیادی  دار  معنا  های  تفاوت  عملا  کند  پیشنهاد  مردم  به  اقتصادی 

دارد که اصلا قابل مقایسه نیستند.
بین  بورس  در  طرح  دراین  نفت  عرضه  بین  تفاوتی  چه 

بورس های دنیا با ما وجود دارد؟
به  کاغذی  و  سلف  به صورت  دنیا  بزرگ  های  بورس  در  نفت 
شکل های مختلف معامله می شود منتهی نکته ای که وجود دارد  یا 
مشکل اصلی در طرح فروش نفت در بورس برای گشایش اقتصادی 
دولت نه ملت این است که دولتی که نفت به مردم می فروشد این 
مقدار نفت را در زمان سررسید چگونه صادر می کند؟ یا چه کسی 
صادر می کند؟  اگر خود دولت بخواهد صادر کند دولت همین الان 
هم می تواند این کار را انجام دهد دلیلی ندارد که به مردم بفروشد 
بعد صادر کند. بحث دیگر این است که پالایشگاه ها اگر بخواهند 

نفت را از طریق بورس بخرند همین الان هم در حال انجام چنین 
کاری هستند بنابراین موضوع جدیدی برای خریداران و نیازمندان به 
نفت به عنوان پالایشگاه ایجاد نشده چرا که همین الان پالایشگاه ها 

در حال مصرف نفت هستند.
آیا فروش نفت در بورس برای مردم ایجاد گشایش می کند؟
هیچ  مردم عملا  به  بورس  در  نفت  فروش  با  وجه.  به هیچ  نه 
اتفاقی دال بر گشایش اقتصادی به نفع مردم رخ نمی دهد. در واقع 
این موضوع گشایش نیست که فیزیک نفت را در سررسید پالایشگاه 
بخرد و پول آن را بدهد مگر اینکه منجر به صادرات شود حتی اگر 
منجر به صادرات شود کسی که به عنوان مردم عادی مثلا 20 بشکه 
نفت خریده که نمی تواند آن را صادر کند ، بنابراین فروش نفت به 
این شکل به مساله ای در اقتصاد و در مدیریت دولت بعدی می شود 

که اصلا نباید این چنین موضوعی عملای شود.
علت اصرار دولت بر فروش نفت از این منظر چیست؟

ببینید اگر صادرات ما به کشورهای دنیا بدون مشکل باشد خب 
دولت نفت را بی هیچ دردسری صادر می کند همانند این روزها که 
کند  می  صادر  خام  نفت  مقداری  دولت  موجود  مشکلات  با  تقریبا 
ضمن اینکه صادرات نفت خام کار ساده ای نیست و پیچیدگی های 
این طرح دیده نمی شود  بنابراین گشایشی در  خاص خود را دارد 
که دولت پای مردم را درآن باز کند. اما اینکه چرا دولت اصرار دارد 
که این موضوع را گشایش اعلام کند واقعا مشخص نیست چرا که 
این موضوع را از هر زاویه ای که مورد بررسی قرار می دهیم متوجه 
می شویم که به جز اینکه پول مردم گرفته شود و چند بشکه نفت 

بنابراین طرح  افتد،  نمی  اتفاقی  داده شود عملا  آنها  به  کاغذ  روی 
این موضوع از سوی دولت را فقط اینگونه می توان مطرح کرد که 
برای  نه  برای دولت است  برای  جذب منابع ریالی مردم  گشایشی 
مردم، ضمن اینکه برای دولت آینده ایجاد تعهد سنگینی می شود. 
در این طرح دولت به صورت موقت پول و سرمایه مردم را با فروش 
اوراق نفتی جذب می کند ولی دولت باید تعهد را عملی کند موقعی 
که نفت فیزیکی را می فروشد باید تعهد خود را عملی کند به هر 
حال یک نوع گشایش موقت برای دولت است اما تعهد سنگینی برای 

دولت بعدی ایجاد می کند.
قرارداد با چین به درامدهای نفتی ما چقدر کمک می کند 
و اینکه اگر مجلس با فروش اوراق مخالفت کند آیا دولت باز 
هم می تواند اوراق نفتی را در طرح گشایش اقتصادی به بازار 

سرمایه عرضه کند؟
ما قرار است با چین یک قرارداد بلند مدت ببندیم، قراردادی که 
ظاهرا امضاء نشده و کسی هم تا کنون از مفاد و جزییات آن مطلع 
نیست اما دراین قرارداد به احتمال قوی چین در این قرار داد متعهد 
می وشد که مقداری نفت از ما بخرد بنابراین از این جهت دولت می 
تواند تحت اختیارات خود به چین نفت بفروشد و کسب درامد کند 
این یک مسیر درست است که به هر حال در شرایط تحریمی باعث 
به  دیگر  اینکه در یک طرح  اما  نفتی می شود.  درآمدهای  افزایش 
دنبال فروش نفت به مردم آن هم با عنوان گشایش اقتصادی باشد 
اصلا گشایشی نیست. آنچه از درآمدهای نفتی حاصل می شود در 
این دولت یا در دولت آینده عموما وارد خزانه می شود ودرآمدها به 
عنوان بودجه مورد بحث ونظر مجلسی ها قرار می گیرد به این دلیل 
که راسا دولت نمی تواند درآمدها را هزینه کند و باید براساس بودجه 
جایی  هر  را  درآمد  این  تواند  نمی  دولت  کند،  هزینه  شده  تنظیم 
هزینه کند برای اینکه براساس قانون دولت برای جا به جایی ارقام 
باید از مجلس مجوز بگیرد، بنابراین دولت نمی تواند بودجه نفت را 
هر گونه خواست خرج کند همانطور که بدون اذن و تصویب مجلس 
برای  اقتصادی  گشایش  طرح  اسم  به  بورس  در  اوراقی  تواند  نمی 
تامین کسری بودجه خود به مردم بفروشد. اگر مجلس مخالفت کند 
قطعا چنین اتفاقی رقم نمی خورد، ضمن اینکه این طرح برای دولت 
بعدی تعهد سنگینی ایجاد می کند که به شدت بر شرایط اقتصادی 

کشور تاثیر می گذارد.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی از شناسایی عوامل خرابکاری در 
حادثه نطنز توسط دستگاه های امنیتی خبر داد و گفت: موضوع در 

دست پیگیری است.
آخرین  درباره  تلویزیونی  گویی  و  گفت  در  کمالوندی  بهروز 
تحولات مربوط حادثه انفجار و آتش سوزی در تاسیسات هسته ای 
اتمی  انرژی  المللی  بین  آژانس  بازرسان  اینکه  احتمال  و  نطنز 
را  سایبری  بارها حملات  بازرس،  از  غیر  ما  افزود:  باشند،  جاسوس 
داشتیم و آنها را دفع کردیم. تعداد زیادی خرابکاری صنعتی داشتیم 
و از موارد زیادی که کشف کردیم، نمایشگاهی داریم که البته همه 
اینها مواردی نیست که بخواهیم به بازرس انتساب دهیم. اما می تواند 
بازرس هم عامل باشد. باید مراقبت کنیم و می توانم بگویم مراقبت 

خوبی هم شده و اشراف کامل وجود دارد.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه حادثه نطنز متاسفانه 
جنبه خرابکاری دارد، گفت: این سازمان های امنیتی هستند که باید 
دقیق بررسی کنند و قرار هم بر این بوده که آنها در این باره اظهار 

داریم  اطلاع  که  آنجایی  تا  و  دارد  ادامه  تحقیقاتشان  و  کنند  نظر 
عوامل را کشف کرده اند و دلایل،  روش و چگونگی را هم می دانند و 

نسبت به این موضوع اشراف دارند.
تا  اما  نمی دانیم،  را  دقیق  جزییات  ما  کرد:  خاطرنشان  وی   
اندازه ای که به ما گفته اند، چون موضوع در دست پیگیری و بررسی 

است معذوریم که بیشتر در رابطه با آن صحبت کنیم.
سخنگوی سازمان انرژی افزود: هدف آن ها ضربه زدن به ما در 
تولید مواد غنی شده است، ولی نتوانستند به هدف خود برسند، لذا 
ما یک سالن دیگر به هم به تجهیزات خود اضافه می کنیم، اکنون 
تولید ما صدمه ای ندیده و تلاش مذبوحانه آن ها، ما را متوقف نکرده 
است.کمالوندی با تشبیه کردن صحنه فعلی به صحنه جنگ گفت: 
ممکن است در این صحنه ضربه ای بخوریم ولی این صحنه انگیزه ما 

برای دفاع و کار را بیشتر کرده است.
تحت  آژانس  اینکه  به  اشاره  با  اتمی  انرژی  سازمان  سخنگوی 
آقای  سازمان هاست  بر  واقعیتی  سیاسی  فشار  گفت:  است،  فشار 

گروسی گفت که فشار هست ولی تلاش می کند حرفه ای عمل کند.
وی با اشاره به سفر مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به 
ایران و درخواست آژانس  برای از بازدید از دو محل گفت: متاسفانه 
تلاش  آمریکا  کمک  با  رژیم صهیونیستی  گذشته  سال   2 طول  در 
کرده اند که در شورای حکام جو را علیه ایران به هم بزنند، اما ایران 
هم در سفر آقای گروسی بسیار خردمندانه با این درخواست برخورد 
کرد و با ارائه مقاله ها و استدلال های حقوقی که چرا ایران نباید به 

این سوالات پاسخ بدهد وی را قانع کرد.
کمالوندی ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران چیزی برای پنهان 
کردن ندارد، لذا اجازه دسترسی به محل مورد درخواست آژانس را 
داد، چرا که ادامه این موضوع و اجازه ندادن به آژانس به نفع آمریکا 
دارد،  بالایی  حقوقی  و  دیپلماتیک  توانمندی  داد  نشان  ایران  بود، 

وزارت امور خارجه هم نقش زیادی در این موضوع دارد.
به گفته سخنگوی سازمان انرژی اتمی بازدید محل دوم مورد 

درخواست آژانس در اواخر ماه سپتامبر انجام می شود.

عضو سابق ایران در اوپک در گفتگو با »اخبار صنعت«؛

  گشایش اقتصادی دولت،تعهد سنگین دولت بعدی است

سخنگوی سازمان انرژی اتمی  اعلام کرد؛

شناسایی عوامل خرابکاری در نطنز 

مدیرمهندسي و ساختمان شرکت نفت فلات قاره ایران:

 ظرفیت تولید نفت ایران در 
خلیج فارس افزایش خواهد یافت

دولت حمایت نکند نمي شود؛

 اجراي طرح الگوي کشت 
همچنان در ابهام

سرمقاله

  مصطفی داننده
روزنامه نگار

زندگی در عصر ارتباطات؛ 
اطلاع رسانی به سبک 

سرخ پوستان

چرا خانواده ها و دانش آموزان باید صبح 
شنبه و با آغاز سال تحصیلی جدید از جزئیات 
سیستم آموزشی کرونایی آگاه شوند؟ چه عیب 
دستورالعمل  رسانه ها  قبل،  هفته  یک  داشت 
تا  می دادند  اطلاع  مردم  به  را  آموزشی کشور 
همه بفهمند در 15 شهریور که امسال تبدیل 

به اول مهر شده است چه باید بکنند.
به  است؟  سخت  رسانی  اطلاع  اینقدر 
راحتی می شود به اتحاذ یک سیستم درست، 
هم استرس خانواده ها را کم کرد و هم تکلیف 

دانش آموزان را مشخص کرد.
مدرسه  به  وقتی  آموزان  دانش  باید  چرا 
محیط  در  حضور  که  بفهمند  تازه  می روند 
آموزشی اجباری نیست و خانواده ها می توانند 
بچه های خود را راهی مدرسه نکنند و از طریق 
تلویزیون و برنامه شاد سال تحصیلی را پیگیری 

کنند.
در عصر ارتباطات این رفتار کمی عجیب 
است. واقعا مانده بود که بگویند اگر در پشت 
بام مدارس آتش روشن بود و از آن دود سفید 

می آمد، بچه هایتان را راهی مدرسه کنید!
داستان کرونا و مدرسه، زلزله که نیست 
آمد  کرونا  که  اولی  روز  از  شود!  غافلگیر 
می دانستید باید برای آغاز سال تحصیلی جدید 
برنامه داشته باشید. می دانستید کرونا هست و 
محرم می آید اما پروتکل های بهداشتی را چند 

شب مانده به آغاز ماه عزا اعلام کردید.
وظیفه ستاد ملی کرونا چیست؟ مگر نه 
اینکه خیلی افراد در این ستاد در حال تلاش و 
کوشش برای مبارزه با کرونا و آگاه سازی مردم  
هستند؟ با وجود این همه کارشناس چرا باید 

دوباره کارهای مان به دقیقه 90 بیفتد؟
مردم خیلی انتظار عجیب و غریبی ندارند، 
تنها می خواهند قبل از هر تصیمی که زندگی 
 شان  را تحت الشعاع خود قرار می دهد، آنها را 

در جریان بگذارند.
البته مسئولان محترم در اطلاع رسانی هم 
سابقه ی درخشانی ندارند. مثلا حرف از گشایش 
اقتصادی می زنند و به مردم می گویند یک هفته 
دندان روی جگر بگذارید و کاری اقتصادی نکنید 
که قرار است اتفاقی بزرگ بیفتد. از مردم صبر 
از مطرح کنندگان وعده فقط نگاه. آخر سر هم 
مشخص می شود که هنوز نه به دار است و نه به بار.
جامعه توان کشیدن این همه استرس را 
درگیر  کافی  اندازه  به  روزها  این  مردم  ندارد. 
مشکلات معیشتی و اقتصادی و کرونا هستند، 
مسئولان محترم عنایت کنند و با تصمیم های 
خود تلخی های این زندگی را دو چندان نکنند. 
واقعا دیگر توان اینکه استرس مدرسه رفتن یا 

نرفتن بچه ها در توان خیلی ها نیست.
مسابقات ورزشی مثال خوبی است البته 
رقابت هایی که در فرنگ برگزار می شود. مردم 
از آغاز فصل فوتبال می دانند، در چه روزی، در 
چه ساعتی باید در چه ورزشگاهی باشند تا تیم 
خود را تشویق کنند. الان هم باید همه دانش 
آموزان در سراسر کشور می دانستند در روز اول 

مدرسه شان قرار است چه اتفاقی بیفتد.
نیست.  زیادی  انتظار  می کنم  فکر 
اقتصادی را حل کنید.  نمی خواهیم مشکلات 
فقط می گوییم قبل از اجرایی کردن یک تصمیم 

بزرگ ، آن را برای مردم بازگو کنید، همین!

 قالیباف: 
آمریکا نمی تواند 

مذاکره را به 
ایران تحمیل کند

 صدور 
کارت بازرگاني 
 یکبارمصرف 

ممنوع شد
مدیرکل دفتر مقررات صادرات و واردات 
کارت  هرگونه  صدور  گفت:  صنعت  وزارت 
بازرگاني تحت عنوان یکبارمصرف، موقت و یا 
عناوین مشابه ممنوع شده است.مدیرکل دفتر 
صنعت،  وزارت  واردات  و  صادرات  مقررات 
به تأکیدات ویژه  با اشاره  معدن و تجارت 
مقام معظم رهبري در دیدار با هیات دولت 
در خصوص ضرورت کنترل واردات بي رویه 
و واردات اقلام کالایي لوکس به کشور گفت: 
سفارش  ثبت  محدودیت  حاضر  حال  در 

اقلام غیر ضروري و...
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سخنگوی سازمان انرژی اتمی  اعلام کرد؛  موافقت 
 رهبر انقلاب 

با تداوم فعالیت 
دادگاه های ویژه 

اقتصادی
به  پاسخ  در  اسلامی  انقلاب  رهبر 
بر  مبنی  قضائیه  قوه  رئیس  درخواست 
انقلاب  دادگاه  ویژه  شعب  فعالیت  تداوم 
پرونده های  به  رسیدگی  جهت  اسلامی 
لحاظ  با  اقتصادی  مفسدان  و  اخلالگران 
درخواست  این  با  اصلاحات،  برخی 
موافقت کردند.مرکز رسانه قوه قضاییه در 

این باره اعلام کرد:
رهبر معظم انقلاب اسلامی در پاسخ 
به درخواست رئیس قوه قضائیه مبنی بر 
انقلاب  دادگاه  ویژه  شعب  فعالیت  تداوم 
پرونده های  به  رسیدگی  جهت  اسلامی 
لحاظ  با  اقتصادی  مفسدان  و  اخلالگران 
درخواست  این  با  اصلاحات،  برخی 

موافقت کردند.
رئیس قوه قضائیه در نامه ای با اشاره 
اعلام  ضرورت های  و  شرایط  استمرار  به 
قضائیه  قوه  قبل  سال  دو  نامه  در  شده 
درخواست  دادگاهها،  این  تشکیل  برای 
است  و خاطرنشان کرده  را مطرح  مزبور 
نیازمندی های  و  پیشنهادات  بزودی 
قانونی قوه قضائیه در جهت مبارزه قاطع، 
سریع، قانونی و توام با عدالت به مجلس 

شورای اسلامی تقدیم خواهد شد.
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یادداشت
بازی تکراری کمک رسانی 

حقوقی ها تجربه تلخ همیشگی!

و  بورس  به  ها  حقوقی  دادن  کمک 
و  شوخ  یک  شبیه  بیشتر  خرد  سهامداران 
طنز تلخ است به این دلیل که در بد بینانه  
ترین حالت سهم حقوقی ها از بازار  بین 95 
بازار  گفت  توان  می  لذا  است  درصد   98 تا 
سرمایه به نوعی در دست مدیریت و تملک 
حقوقی هاست. اینکه حقوقی ها برای حمایت 
از بازار آمده اند اصلا قابل اعتنا نیست بلکه 
تکرار بازی های همیشگی در این بازار است. 
سال 99 که بورس در مدیریت آقای تبریزی 
سقوط کرد آن زمان هم موضوعاتی که این 
روزها از آن برای حمایت از عدم افت بورس 
سخن به میان می آید مطرح شد. به عبارت 
بار  اولین  برای  که  بود  سال  همان  در  دیگر 
به شکل جدی مطرح  پدیده سبید گردانی  
می  لذا  شد،  اجرا  سرمایه  بازار  در  سپس  و 
ایران  بورس  در  بیشتر  آنچه  گفت  توان 
سیاسی  تصمیمات  و  ها  بازی  حکمفرماست 
است تا طی شدن یک روند معمول و معقول 

در بورس . 
بازار سرمایه دو  را در  حقوقی ها مردم 
روز با رشد شاخص و یک روز با افت شاخص 
بازی می دهند تا موجب عدم تمرکز مردم در 

آنچه دراین بازار انجام می شود گردند. 
بانک مرکزی با حمایت های بدون دلیل 
از حقوقی ها و تزریق پول به آنها برای تزریق 
به بازار سرمایه نه تنها به اقتصاد کمک نمی 
را  بازار  حباب  دامنه  روز  به  روز  بلکه  کند 
افزایش می دهد و هر بار به ترکیدن حباب 
با  تا  زند  می  دامن  بزرگتری  حباب  ایجاد  و 
اقتصاد  واقعی  غیر  های  شاخص  رفتن  بالا 
ایران ابر تورمی شبیه ابر تورم ونزوئلا را که 
های  پول  با  کشور  این  بورس  های  شاخص 
شود.    رود  می  بالا  میلیونی  پشتوانه  بدون 
دهد  نجات  را  ایران  بورس  تواند  می  آنچه 
بیشتر  توانایی  و  ها  شرکت  واقعی  کارآمدی 
آنها درعرصه تولید است که به نظر می رسد 
کنونی  اقتصادی  شرایط  در  موضوعی  چنین 
که  سنگینی  پول  حجم  با  لذا  نباشد  عملی 
بازار  این  است  ممکن  شود  می  بورس  وارد 
با  و  آرام  و  خوب  روزهای  هفته  چند  برای 
ثباتی را تجربه کند اما قطعا تداوم روش های 
و  اندازد  می  ظاهری  رونق  از  را  بورس  غلط 
سهامداران  و  بازار  به  را  شدیدی  های  افت 

خرد تحمیل می کند.

فوت ۴ کارگر در پی ریزش 
یک معدن در کرمان

در  کرمان  اورژانس  رییس  صابری، 
سنگ  زغال  معدن  ریزش  حادثه  خصوص 
هجدک در شهرستان راور گفت: بر اثر ریزش 
 ۴ راور  هجدک  در  سنگ  زغال  معدن  تونل 
که  شد  مصدوم  نفر  یک  و  باختند  جان  نفر 
مصدوم این حادثه بعد از انجام اقدامات اولیه 
درمانی از سوی تیم های فوریت های پزشکی 
منتقل  کرمان  باهنر  شهید  بیمارستان  به 
از معادن  افزود: معدن هجدک  شده است.او 
 ۷0 فاصله  در  که  است  کرمان  استان  فعال 
قرار  زرند  کیلومتری   ۶0 و  راور  کیلومتری 
منطقه  در  حاضر  مردم  اعلام  دارد.براساس 

پنج نفر داخل تونل بوده اند.

  عطا بهرامی
اقتصاد دان و استاد دانشگاه


